
فصلالخطاب مناطق آزاد، قانون است

دبیر شورایعال مناطق آزاد در ابتدای این نشست با ابراز خرسندی از حضور در میان فعالان اقتصادی منطقه آزاد چابهار اظهار کرد: در

مدتزمان که فعالیت در مناطق آزاد را برعهده گرفتهام، دیدار با افراد مرتبط با مناطق آزاد را به صورت جدی آغاز کردهام؛ در هفته به

این مناطق سفر خواهم داشت و علاوه بر بازدید با همارانم، گفتوگو با فعالان اقتصادی منطقه را از اولویتهای برنامهام مدانم.

برخ رسانهها با ایجاد شبهه، مغالطه مکنند

عبدالمل در ادامه به موضوع هجمه برخ رسانهها به انتخابش به عنوان دبیر شورای عال مناطق آزاد پرداخت و گفت: در مدت که به

عنوان دبیر شواری عال مناطق آزاد منصوب شدهام، این شبهه مطرح شده که بنده منتقد مناطق آزاد بودهام و برخ رسانههای خوش

انصاف نوشتند کس که منتقد برجام بوده برای مذاکره فرستاده مشود و شخص که منتقد مناطق آزاد بوده، مسئول مناطق آزاد شده

است.

وی اضافه کرد: اینگونه سخنها مغالطه و غلط است؛ بنده دانشاه و منتقد دانشاه هم هستم. آیا انتقاد به دانشاه مفهومش این

است که مگویم دانشاه را تعطیل کنیم؟! باید دانشاه را اصلاح کرد. منتقد سیستم بان هم هستم و نباید در بان مرکزی باشم؟

اگر کس که شیفته سیستم بان موجود در بان مرکزی است مدیریت آن را برعهده بیرد، سیستم بان درست نمشود. بنده در

مناطق آزاد تدریس مکنم و برای پایاننامه کارشناس ارشدم از راهنمای اساتید مناطق آزاد بهرهمند شدهام.

مناطق آزاد باید موتور محرک اقتصاد کشور شود

عبدالمل با بیان اینکه مناطق آزاد ادبیات، مبنای علم و تجربه موفق در دنیا دارد و ما مانند کشوری نظیر چین در این حوزه پیش

نرفتهایم و انتقاد از این حیث وجود دارد، تاکید کرد: باید زمینههای سرمایهگذاری، صادرات، تولید، جذب سرمایهگذار خارج، تأمین

و مسئولان قبل از آن توسط فعالان بخش خصوص طرحهای سرمایهگذاری و انتقال فناوری را در این مناطق انجام دهیم. بخش مال

انجام شده بود اما راه نرفته بسیار داریم که باید با کم یدیر این مسیر را ط کنیم. مناطق آزاد متواند و باید موتور محرک اقتصاد

کشور شود و ما باید وظیفهمان را درست انجام دهیم.

دبیر شورای عال مناطق آزاد با اشاره به این نته که رئیس جمهور روی مناطق آزاد بسیار حساس هستند و در این زمینه دغدغه دارند که

باید تقویت شود، گفت: بین توسعه کم و کیف مناطق آزاد تفاوت قائلیم و توسعه کیف اولویت بیشتری دارد. حدود پن سال پیش که

به مناطق آزاد انتقاد داشتم، در حال تصویب قوانین بودند که البته تصویب هم شد، تعداد مناطق آزاد بیشتر شود. بنده مگفتم که مناطق

آزاد فعل را تقویت کنیم تا نوبت مناطق آزاد جدید شود. ؛ قانون گذار مناطق آزاد جدید را تصویب کرده و ما هم به سرعت ایجاد

مکنیم و نظر کارشناسام کنار مرود.

وی در بخش دیری از سخنان خود قرار گرفتن دبیرخانه شورایعال مناطق آزاد ذیل وزارت اقتصاد بر اساس مصوبه برنامه ششم را

مثبت ارزیاب کرد و توضی داد: عدهای معتقد بودند با این مصوبه از جایاه دبیرخانه کاسته مشود اما اینگونه نیست. رئیس منطقه

آزاد به تعبیری رئیس جمهور منطقه است و بنده روی ماده 65 محم مایستم. این موضوع برای مناطق آزاد بهتر است و وزیر اقتصاد

با ما همراه مکند. در گذشته نوع رقابت وجود داشت و گمرک، مالیات و دیر سازمانها رقیب مناطق آزاد بودند اما این مسئولان

امروز در شورای معاونین وزارت اقتصاد کنار یدیر منشینند و برای حل موان به یدیر کم مکنند. این فرصت خوب ایجاد

شده است و ما نیز از این فرصت ها و ظرفیت ها برای حل مشلات مناطق آزاد استفاده خواهیم کرد.

عبدالمل ادامه داد: در چهار حوزه ارزی، گمرک، مالیات و اداری با مشلات مواجه هستیم. کمیتههای در این حوزهها تشیل و با

کم فعالان هر حوزه، مشلات مشخص خواهد شد که اغلب قابل حل است. علاوه بر آن چهار سط وجود دارد. برخ مسائل در



هیات دولت است که از کم در سط توان آن را اصلاح کرد. بخششود که خودمان بخشنامه کردهایم پس مدبیرخانه حل م سط

وزیر اقتصاد بهرهمند مشویم. بخش در سط ستاد هماهن اقتصادی دولت است که دکتر خاندوزی آنجا حضور دارند. بخش نیز در

سط سران قواست. مجلس شورای اسلام و همچنین فراکسیون مناطق آزاد مجلس نیز همراه ما هستند که اگر لازم باشد برای مجلس

لایحه تنظیم مکنیم. ارکان حاکمیت برای آنه به ما کم کنند، آماده هستند که از این ظرفیت استفاده خواهیم کرد.

«تقویت قوانین تشویق برای سرمایهگذاران در مناطق آزاد» موضوع دیری بود که عبدالمل بر آن تاکید کرد و گفت: قوانین مناطق

آزاد در همان سالهای نخست تشیل این مناطق، مشوقهای بسیاری را برای سرمایهگذاران مشخص کرده بود که امروز نقض شده

است. هر مشوق که در قوانین اولیه مناطق آزاد مانند قانون چون اداره این مناطق بوده و سپس با بخشنامه یا قانون دیر، لغو یا

باره با بخشنامه ای سرمایهاش در خطر مضعیف شده، حقالناس است زیرا سرمایهگذار به اعتبار قانون سرمایه گذاری کرده است و ی

افتد.

وی اضافه کرد: کمیتهای تشیل دادهایم که این قوانین و مقررات را بررس کند. اگر قانون مزیتها را ضعیف کرده و یا از بین برده

است، حت لایحه تنطیم کرده و به مجلس مبریم و تا تصوب شدن، پییری مکنيم. باید مزیتها را به مناطق بازگردانیم تا

سرمایهگذاران هم علاقهمند بازگشت به این مناطق باشند.

دبیر شورای عال مناطق آزاد همچنین درباره موضوع کسب و کار در مناطق آزاد بیان کرد: فضای کسب و کار در مناطق آزاد برایمان

مسالهای جدی است. برای نمونه آقای مقدم به عنوان مدیرعامل منطقه آزاد چابهار، رئیس جمهور این منطقه هستید و کسوت آن را بر

تَن کنید و موان را برطرف سازید. برای مثال مجوزها در سریترین زمان صادر شود و کارمندان خود را به متقاض برسانند. با

همارانتان تمام فرآیندهای که تولیدکننده و فعالان اقتصادی با آن مواجه هستند را مشخص کرده و ضوابط زائد را حذف کنید.

کارآفرین، تولیدکننده و کارفرما نباید درگیر سیستم کارمندی نشوند. گاه قوانین را برای جلوگیری از ضرر و خطری وض مکنیم اما

ضرر آن بیشتر است.


